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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Lázár János, építési és közlekedési miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Ragaszkodnak-e a diósgyőri vár lerombolásához?" 

Tisztelt Miniszter Úr!
 
Az Országgyűlés plenáris ülésén sokszor esett már szó a diósgyőri várat övező kultúrbotrányról.
Joggal nevezzük kultúrbotránynak azt, ami Miskolc ékességével, egyik legfontosabb és legszebb
középkori műemlékünkkel az elmúlt években történt.
 
A vár  ránk maradt  romjainak eredetijét,  egy itáliai  és  dél-francia  stílusú gótikus  kastélyt,  négy
saroktoronnyal,  vizesárokkal  Nagy  Lajos  építtette  a  XIV.  század  közepén,  később  a  királynék
jegyajándéka  volt.  A vár  romos  állapotában  is  élettel  volt  teli,  tömegek  látogatta  színvonalas
kulturális és szórakoztató rendezvényeknek adott helyet. Négy éve viszont a vár rekonstrukciója
folyik,  emiatt  általában zárva van, de fél  éve immár az építkezés  is  áll,  mert  miután 11 és fél
milliárdot elköltöttek rá, további kétmilliárdra volna szükség a befejezéshez. Ezt a pénzt azonban a
kormány  nem  hajlandó  odaadni,  hiába  van  a  városnak  három  kormánypárti  országgyűlési
képviselője is, pedig egyikük ráadásul 2019-ben a rekonstrukcióért felelős kormánybiztos is lett.
 
A város polgárai, valamint a régészek, építészek és művészettörténészek homlokegyenest ellentétes
érzelmekkel  viseltetnek  az  építkezés  leállása  iránt.  A lakók  türelmetlenül  várják  a  munkálatok
befejezését, a vár újranyitását, a szakemberek viszont tulajdonképpen örülnek neki: a rekonstrukció
koncepciója  ugyanis  szerintük  nem egyszerűen tévedés,  hanem mind mérnöki,  mind  műemléki
szempontból alapjaiban elhibázott, olyannyira, hogy az építkezés befejezése jóvátehetetlen károkat
okozna a várkastélyban. Azt remélik viszont, hogy a munkálatok leállítása lehetőséget biztosít arra,
hogy legalább valamit megmentsenek a késő középkori építészetnek ebből a gyöngyszeméből.
 
Tény  persze,  hogy nem kell  szakembernek  lenni  ahhoz,  hogy a  rekonstrukció  keretében eddig
fölhúzott vasbeton monstrumokat a szemlélő visszataszítónak találja. A miskolci közbeszéd, és nem



a műemlékvédelmi szakemberek jellemzik úgy,  hogy „Vár állott,  most  Disneyland”,  és  az sem
szakmai, ám annál elszomorítóbb vélemény, hogy a vár elpusztítását, ami az oszmán hadaknak nem
sikerült, most rekonstrukció címén valósítják meg.
Kérdezem tehát miniszter urat:
 

1. Mikor nyithatja meg ismét kapuit a diósgyőri vár a látogatók előtt?
2. Hajlandó-e a költségvetés biztosítani a munkálatok fedezetét?
3. Hajlandóak-e kivételesen meghallgatni a hozzáértők lényegében egybehangzó 

szakvéleményét és annak megfelelően módosítani az újjáépítés koncepcióját, vagy 
ragaszkodnak ahhoz, hogy egyik legértékesebb középkori műemlékünk helyén is saját 
nehezen múló, ám kevéssé jó emlékű kormányzásuk mementóját öntsék betonba?

 
 
 
Budapest, 2023. szeptember 26.
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